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وضعیت تالاب های فارس نشان می دهد که بخش زیادی از 
آنها کارکرد خود را از دســت داده اند و از ۱۳ تالاب بزرگ 
استان تنها یک تالاب زنده است و مابقی خشک شده اند.به 
گزارش ایلنا از شیراز این وضعیت نشان می دهد که نه تنها 
تالاب ها خشک شده اند و آبی برای حیات آن باقی نمانده 
است بلکه کارکردشان هم تغییر کرده است.حالا بسیاری از 
تالاب ها که زمانی نماد زندگی  گونه های جانوری و گیاهی 

بودند امروز به مرکز خطر و تهدید تبدیل شده اند.
شــاید زمانی که تالاب ها را یکی پس از دیگری از دســت 
می دادیم کمتر کســی متوجه این موضــوع بود که روزی 
تالاب های حیات بخش به مرکــز ریزگرد و منبع آلودگی 
تبدیل شــوند.حالا نه تنها تالاب ها حذف شــدند بلکه در 
نتیجه این شــرایط آســیب هایی از آنها به جا مانده است 
که به ســادگی قابل حل نیست.مهارلو یکی از این تالاب ها 
است که شرایط آن نسبت به سالهای قبل بحرانی تر شده 
و با نزدیکی آن به محدوده شهری خطرات  زیادی را برای 
ساکنان منطقه به دنبال دارد، به روایتی دیگر مسئله تالاب 
مهارلو تنها نبود آب نیســت، بلکــه ورود فاضلاب آلوده و 
فلزات سمی شهرها به تالاب و افزایش ریزگردهای زیاد  در  
منطقه و از همه مهم تر برداشــت بی رویه نمک مهم ترین 
تهدیداتی اســت  که جمعیت حاشیه نشین استان با روبرو 

هستند.
آن طور که سیروس زارع، کنشگر محیط زیست فارس به 
ایلنا می گوید تالاب مهارلو از جمله تالاب های حائز اهمیت 
استان فارس است که به دلیل قرار گرفتن در مجاورت شهر 
بزرگ شیراز و احاطه شــده میان چندین روستا و شهر با 
کثرت جمعیت انسانی ساکن حاشیه نشین  است که باید 

مورد توجه جدی مسئولان مربوط قرار گیرد.
زارع بــا اشــاره به اینکه ایــن باید هــا در خصوص تالاب 
مهارلو ســالها اســت که تکرار می شود اما رسیدگی جدی  
بــرای جلوگیری از افزایش خطــرات و تهدیدهایی که در 
پی خشــکیدن این تالاب متوجه  شهر شیراز، روستاها و 
مناطق اطراف دریاچه  می شود، انجام نمی گیرد، بیان کرد: 
استخراج نمک از این دریاچه در ادوار گذشته موجب شده 

اســت از منظر بهره برداران با توجــه به منبع غنی نمک 
ســازه هایی در قالب لاگون های تبخیر جهت اســتحصال 
نمک ایجاد شــود کــه میزان وحجم تبخیــر در لاگون ها 
تقریبا صددرصــد باید صورت گیرد و ایــن امر موجب از 
دســت رفتن آب و کاهش سطح ابگیری می شود.این فعال 
زیست محیطی با اشاره به اینکه آلودگی های  تالاب مهارلو 
از هر حیث  به طور چشــمگیری ســالانه افزایش یافته و 
تا اعماق زیر ســطح این دریاچه آلودگی نفوذ کرده است، 
تصریح می کند: افزایش جمعیت، پیش روی شهرســازی از 
سمت شرق شــیراز، تعدد و تراکم ایجاد صنایع و افزایش 
تولید فاضلاب های صنعتی، شهری باعث شده نگرانی ها در 
پی خشکی تالاب بیشتر شــود و به عبارتی بخش بزرگی 
از تالاب های فارس به دلایل گفته شــده کارکرد خود را از 

دست داده اند.
به گفته زارع توســعه کشاورزی اطراف تالاب، عدم نظارت 
بر مدیریت برداشت آب، عدم تعریف الگوی کاشت مناسب 

زراعی باغی، آبیاری ســنتی، پایین بــودن راندمان آب و 
توسعه کمی در اراضی حاشیه تالاب، منجر به تخلیه آبهای 
زیر ســطحی شده و تشدید بحران را در پی خواهد داشت.
وی با بیان اینکه چند ســالی اســت شکاف های عریض و 
طویلــی با عمق زیاد در بخش هایی از بســتر تالاب ایجاد 
شده اســت، ابراز می کند: این موضوع حجم زیادی از آب 
دریاچه را می بلعد و متاســفانه با توجه به تذکر های جدی 
و اعلام خطر به مســئولان و متولیان شــاهد اعلام نظر و 

راهکار نبودیم.
ایــن فعال زیســت محیطی با اشــاره به اینکــه افزایش 
آلودگی ها در این پهنه آبی نیــاز به اجرای طرح مدیریت  
زیست بومی تدوین شــده را جدی تر می کند، خاطرنشان 
کرد: دســتگاه های تاثیر گذار لازم است به شرح خدمات 
ارائه شــده در ایــن طرح پایبندی خــود را اعلام و جهت 
اجرایی شــدن طرح ســرعت عمل لازم را داشته باشند، 
تحقــق این امر نیاز به توجه جدی اســتانداری، و مدیران 

مرتبط و متولــی دارد.زارع می گوید: انتظار می رود قبل از 
اینکه دیر شود تصمیم ها اجرا شود.وی با بیان اینکه بخش 
قابل توجهی از منابع زیر ســطحی با توجه به جریان های 
زیرین در بالا دست حوضه مهارلو در شهر شیراز مصرف و 
تبدیل به فاضلاب می شود، تصریح می کند: فاضلاب تصفیه 
شــده نه تنها به عنــوان جایگزین برداشــت ها به دریاچه 
منتقل نمی شــود بلکه بــه کارخانه فولاد کــوار و اراضی 
زراعی فروخته می شود.به گفته زارع با همه بحران ها هنوز 
نگرانی ها بابت سد پیشنهادی تنگ سرخ وجود دارد، سدی 
که ضرورت اجرای آن با ابهام معنی داری همراه اســت و 
در صورت اجرای آن مرگ مهارلو ســرعت خواهد گرفت،  
هر چند سالهاست دلایل موافقان سد سازی، نظر مدافعان 
محیط زیســت را اغنا نکرده و این طرح با مخالفت جدی 

همراه است.
دبیر بین المللی کمیته احیا کنندگان تالاب ها با بیان اینکه  
آلودگی شدید فلزات سنگین مهارلو در صورت بروز خشکی 
و تبدیل شــدن به کانون ریزگرد به مثابه بمب شیمیایی 
ســلامت میلیون ها نفر را با مخاطره جــدی روبرو خواهد 
کرد، تاکید می کند که نیاز است فاضلاب شهرک صنعتی و 
رودخانه مسیر پل فسا انتهای شرقی شیراز قبل از ورود به 

تالاب تصفیه و سپس به مهارلو وارد شود.
زارع می گوید بــرای نجات مهارلو بایــد آب تصفیه خانه 
جنوبی شــیراز وارد مهارلو شــود و از ایجاد هر ســازه ای 
کــه منجر به توقف یا کاهش حجــم ورودی آب به تالاب 
مهالو می شــود پرهیز گردد.وی یادآور می شود که نظارت 
و مدیریــت منابع آبی زیر زمینی در اطراف این دریاچه در 
دستور کار جدی قرار گیرد و از هر گونه بار گذاری جدید 
صنایع آب بر و افزایش نیاز به مصرف آب خود داری شود.
به گزارش ایلنا طی چند دهه گذشــته با پدیده خشــکی 
تالاب ها روبرو هســتیم  و در این مدت بسیاری از تالاب ها 
از چرخه حیات خارج شــده اند. این روزها شرایط تالاب ها 
از مســئله آب عبور کرده است و مشکلات زیادی دارد که 
تهدیدی برای حیات زیست مندان و ساکنان حاشیه تالاب 

است.

زوم سبک زندگی سالم تهدید سلامت مردم فارس بخاطر آلودگی مهارلو
در پیشگیری از ابتلا به سرطان پروستات

ریحانه راهپیما

عضو هیات علمی  دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، سن، برخی نژاد ها و اختلالات 
ژنتیکی خاص را از مهمترین عوامل افزایش خطر ابتلا به ســرطان پروســتات 
برشمرد وموکد شد : نقش سبک زندگی سالم در پیشگیری از ابتلا به سرطان 
و اهمیــت غربالگری صحیح و به موقع جهت درمان این بیماری بســیار موثر 
اســت. سرطان ها یکی از دلایل اصلي مرگ و میر در دنیا هستند؛ سرطان یک 
نام عمومي براي تعدادي از بیماري ها مي باشد که از نظر علیتي، سیر طبیعي 

و پیآمد با یکدیگر تفاوت دارند. 
امروزه با تغییر سبک زندگی، کم تحرکی و مصرف غذاهای پرچرب خطر ابتلا 
به ســرطان ها افزایش یافته و با پیر شدن جمعیت، این روزها شاهد پیشتازی 
ســرطان پروســتات در مردان و قرار گرفتن این جمعیت سنی در معرض این 
بیماری هستیم. آمار های منتشرشــده از آژانس بین المللی تحقیقات سرطان 
نشان می دهد که سرطان پروستات دومین سرطان شایع مردان در جهان است 
و سرطان های ریه و روده بزرگ نیز به ترتیب در رتبه های اول و سوم قرار دارند.
دکتر امیر بهنام فر، متخصص جراح کلیه و فلوشــیپ سرطان دستگاه ادراری 
و تناســلی با اشاره به اینکه بیمار در ابتدا باید بر نقش یک اورولوژیست واقف 
باشــد تا بتواند پس از مشاهده علائم مشــکوک به متخصص مربوطه مراجعه 
نماید، بیان داشــت: ارولوژیست پزشکی است که در زمینه تشخیص و درمان 
بیماریهای دســتگاه ادراری )آقایان و خانم ها( و دستگاه تناسلی آقایان فعالیت 
می کند و اروانکولوژی زیر شاخه ای از اورولوژی است که بر تشخیص و درمان 
سرطانهای دســتگاه ادراری- تناسلی )شــامل کلیه، حالب، مثانه، پروستات، 
بیضه و آلت( تمرکز دارد و بطور خاص به درمان جراحی این گونه ســرطان ها 

می پردازد.
افزایش سن فرد

 از مهمترین عوامل ایجاد تغییرات هورمونی
این عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی اصفهان، با بیان اینکه سرطان 
پروستات نیز مانند هر ســرطان دیگری، از جهش و اختلال عملکرد ژن هایی 
خاص به وجود می آید اظهار داشت : در سلولهای بدن از هر ژن دو عدد موجود 
اســت که یکی از پدر و دیگری از مادر به ارث می رســد ؛ برای ایجاد اختلال 
در عملکرد ژن لازم اســت هر دو ژن دچار آسیب گردند از این رو افراد درگیر 
معمــولا، یک ژن معیوب را از یکی از والدیــن به ارث می برند و جهش در ژن 
دیگــر در طول زندگی فرد رخ می دهد بنابراین این جهش ها به صورت روزمره 
اتفاق می افتد ولی به لطف مکانیســمهای ترمیمی و یا از بین برنده سلول، این 

جهش ها منجر به سرطان نمی شود.
دکتــر بهنام فر، تجمع این گونه جهش ها و نیز تغیــرات هورمونی را از جمله 
عوامل مهم برای وقوع این ســرطان در سنین بالاتر برشمرد و افزود : طبعا هر 
چه ســن فرد افزایش پیدا کند احتمال ایجاد این جهش ها نیز افزایش می یابد 
و در نهایــت احتمال خطا و عدم اصلاح این ژنها نیز قابل افزایش اســت. وی 
با بیان اینکه ســرطان پروستات بندرت در ســنین ۴۰تا۵۰ سال هم مشاهده 
میشــود، تصریح کرد : عموما انتظار وقوع این بیماری در ســنین کمتر از ۴۰ 
سال نمی رود اما بطور معمول افراد با سابقه خانوادگی قوی در ابتلا به سرطان 
پروســتات از ســنین ۴۵ و افراد مبتلا به نوع خاصی از جهش ژنی از سن۴۰ 

سالگی بررسی می شوند. 
غربالگــری صحیح و بموقــع از مهترین راههای تشــخیص بیمار بدون علائم 
مشــکوک این اوروآنکولوژیست از تشخیص بســیاری از بیماران در فاز بدون 
علامت خبر داد و گفت: تشخیص بیمار بدون علامت همان غربالگری است که 
از طریق چک ســطح خونی psa و معاینه پروستات انجام می گیرد و به لطف 
آن، بیماری در مراحل اولیه که بدون علامت اســت تشخیص داده می شود.وی 
خاطر نشان کرد : متاسفانه در صورت تاخیر در تشخیص، خونریزی و اختلال 
در دفع ادرار، انســداد حالبها، درد اســتخوانی )ایجــاد درد در لگن، مهره ها و 
دنده ها( و یا تنگی نفس می تواند از علائم پیشرفت این بیماری به شمار می آید.
دکتر بهنام فر با اشــاره به اینکه در یک مطالعه میزان ســرطان پروستات در 
ایران را ۹ در یکصد هزار مرد بر آورد کرده اند،گفت: اما در هر صورت این آمار 

چندان قابل اتکا نیست.
به گفته وی، ســن معمول برای شــروع غربالگری ۵۰تا ۵۵ سال است ولی در 
افراد و گروههای خاصی، توصیه شــده از ۴۰تا ۴۵ سالگی تحت غربالگری قرار 
گیرند.دکتر بهنام فر جهت پیشــگیری از ابتلا به سرطان پروستات با تاکید بر 
رژیم غذایی سالم و مصرف میوه و سبزیجات، ورزش و کنترل وزن را به آقایان 
در ســنین بالا توصیه کرد و افزود : سرطان پروستات چنانچه در مراحل اولیه 
تشــخیص داده شــود با جراحی و یا پرتو درمانی قابل درمان است.این عضو 
هیئت علمی ، در خصوص عدم کارایی طب سنتی در درمان انواع سرطان ها از 
جمله پروستات ابراز داشت: در خصوص پیشگیری از سرطان پروستات بوسیله 
طب سنتی نیز اطلاعات قطعی وجود ندارد اما در بهترین حالت بعنوان بخشی 

از یک رژیم غذایی سالم قابل اتکاست.
»استرس« عامل موثر

 در بروز و پیشرفت سرطان
بهنام فر درخصوص شــواهد قطعی، پیرامون ارتباط مصرف ســیگار، استرس، 
روابط جنســی ناسالم و عفونتهای جنسی، نوع پوشــش، آلودگی های زیست 
محیطــی و جغرافیا با »ســرطان پروســتات » بیان کرد: تاکنــون به چنین 
ارتباطی در مطالعات بطور قطعی اشــاره نشــده اما بعنوان مثال در کشورهای 
اســکاندیناوی شیوع این ســرطان بیشتر از کشــور های خاور میانه است و یا 
اینکه انتظار می رود »اســترس« از طریق ایجاد اختلال در عملکرد سیســتم 
ایمنی، در بروز و پیشــرفت سرطانها موثر باشد. این متخصص کلیه و مجاری 
ادراری و تناســلی، افزایش ســن، برخی نژاد ها و اختلالات ژنتیکی خاص را از 
جمله مهمترین عوامل افزایش خطر ابتلا به سرطان پروستات برشمرد و موکد 
شــد: در رابطه با ســبک زندگی سالم )اجتناب از ســیگار کشیدن و دوری از 
اســترس( جهت کاهش این خطر توصیه می شود لذا نقش سبک زندگی سالم 
در پیشگیری از ابتلا به ســرطان و اهمیت غربالگری صحیح و به موقع جهت 

درمان این بیماری بسیار موثر است. 

تالاب گمیشان بودجه دار شد

طرح جامــع احیاء، حفاظت و مدیریت تالاب  بین المللی گمیشــان در جلســه 
ســتاد ملی هماهنگی و مدیریت تالاب های کشــور تصویب شد.به گزارش صدا 
و ســیما، مدیر کل حفاظت محیط زیست استان گلستان گفت: به دستور معاون 
اول رئیس جمهــور چهــار هزار و ۵۰ میلیارد ریال برای احیای تالاب گمیشــان 
از طریق ســازمان برنامه و بودجه اختصــاص یافت. محمد رضا کنعانی گفت: در 
پنجمین جلسه ستاد ملی هماهنگی و مدیریت تالاب های کشور گزارشی از طرح 
جامع احیاء، حفاظت و مدیریت تالاب تغییرات اقلیمی، کاهش سطح تراز دریای 
خزر، تغییر مســیر رودخانه گرگانرود، قطع ارتباط هیدرولیکی و هیدرولوژیکی، 
شــکل گیری کانون گرد وغبار، آلودگی پساب سکونتگاه ها و تصرفات غیر قانونی 
مهمترین چالش های تالاب بین المللی گمیشان مطرح کردیم و با توجه به گزارش 
ارائه شده طرح احیاء، حفاظت و مدیریت تالاب بین المللی گمیشان تصویب شد.

او گفت: در حال حاضر هیچ رودخانه دائمی به تالاب گمیشــان منتهی نمی شود، 
در گذشــته رودخانه گرگانرود به این تالاب وارد می شد، ولی مسیر این رودخانه 
چندین دهه تغییر کرده اســت ومهمترین اهــداف کلان طرح جامع حفاظت و 
اســتفاده خردمندانه از تالاب، احیا و پایدارسازی ارزش های طبیعی تالاب برای 
نسل های آینده و حفظ و ارتقاء کارکرد اکولوژیک و بیولوژیک تالاب است.محمد 
مخبر در این جلسه، تالاب های کشور را نعمت و موهبتی الهی برای کشور توصیف 
کرد و گفت: متأســفانه این دارایی های خــدادای در حال تخریب و از بین رفتن 
هســتند که لازم اســت برای حفظ و نگهداری از این تالاب ها همه دستگاه های 

متولی با جدیت پای کار بیایند.

گزارش

خبر

افتتاح مترو شــهر جدید هشــتگرد به عنوان 
نقطه عطفی برای توســعه و رونق این شــهر 
محســوب می شــد اما نواقص متعدد در روند 
خدمات رســانی کام مردم این شــهر جدید را 
تلخ کرده است.به گزارش مهر، مترو به لحاظ 
ایمنی، ســرعت و ارزانی، مناسب ترین وسیله 
حمل و نقل عمومی محســوب می شــود که 
از ســوی مردم شــهرهای بزرگ و پرجمعیت 
جهان به ویژه کشــور ما مورد اســتقبال واقع 
شده است.حدود ســه دهه از ساخت و ساز و 
سکونت در شهر جدید هشتگرد می گذرد، در 
سال های اخیر با توجه به افزایش قیمت مسکن 
و خستگی اجاره نشین ها از پرداخت قیمت های 
گزاف مســکن در پایتخت و با شروع ساخت 
مسکن مهر از سال ۸۷ در شهر جدید هشتگرد 
بارقه هــای امُیــد در دل مردم بــرای زندگی 
کم هزینه زنده شــد.علاوه بــر آن افتتاح مترو 
شهر جدید هشتگرد به عنوان نقطه عطفی در 
جهت توسعه و رونق این شهر محسوب می شد 
که به دلیل مشــکل یاد شده جمعیت زیادی 
با اشــتیاق از تهران و کرج به این شهر سرازیر 
شدند.پروژه قطار برقی کرج - هشتگرد به طول 
۲۵.۸۷ کیلومتر در ســال ۸۷ کلنگ زنی شد 
و ســرانجام پس از یک دهه چشم انتظاری در 
اواخر سال ۹۸ افتتاح گردید و تاکنون بالغ بر 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برای احداث آن 

هزینه شده است.
بــا اینکه این پروژه به مرحله افتتاح رســید و 
حدود دو اســت که مردم در حال استفاده از 
آن هســتند و ترددها جریــان دارد، اما روند 
ایمن سازی این پروژه مهم از زمان بهره برداری 
تاکنون طولانی شده است و به گفته مسئولان 
شــرکت عمران شهر جدید هشــتگرد اجرای 
سیستم سیگنالینگ مترو هشتگرد نسبت به 
مدت زمان اجرای سیستم های مشابه در کشور 
تنها ۲ ســال زمان برده است و این یک رکورد 
محسوب می شــود.از طرف دیگر تعطیلی آخر 
هفته مترو، همچنین محدودیت خدمات دهی 
آن به شهروندان در روزهای غیر تعطیل باعث 
شــده مردم شهر جدید هشتگرد و توابع آن از 
این مهم بی بهره باشند، علاوه بر اینکه وسیله 
حمل و نقل عمومی در ایســتگاه پایانی شهر 
جدید هشتگرد برای شهرهای نظرآباد، گلسار، 
کوهســار، کردان، چهارباغ وجود ندارد و باعث 

گلایه مندی شهروندان شده است.
زهــرا صادقــی در گفت وگو بــا خبرنگار مهر 
اظهار کرد: حدود ســه ســال در شهر جدید 
هشــتگرد ســکونت داریم، اما محل کار بنده 
و همســرم در تهران اســت و به دلیل کاهش 
اتلاف وقت و سرعت مناسب از قطار هشتگرد 
استفاده می کنیم.وی بیان کرد: متأسفانه مترو 

هشتگرد بعد از ظهرها تعطیل است و بسیاری 
از مسافران مجبورند از ایستگاه گلشهر تا منزل 
با تاکسی طی کنند و این امر برای ما به صرفه 
نیست.صادقی متذکر شــد: ضمن اینکه اکثر 
شهروندان به دلیل ترافیک اتوبان در روزهای 
تعطیل، ترجیــح می دهند از مترو اســتفاده 
کنند که متأســفانه آخر هفته هــا با تعطیلی 
مترو مواجه می شوند.ســمیرا شریفی یکی از 
شــهروندان شهرســتان نظرآباد در گفت وگو 
با خبرنگار مهر بــا گلایه از تعطیلی های مترو 
هشتگرد اظهار کرد: چرا هر چند وقت یک بار 
به دلیل تســت گرم مترو متوقف می شود.وی 
ادامه داد: این پــروژه در زمان دولت دوازدهم 
افتتاح شــد و انتظار داریم بــا روی کار آمدن 
دولت سیزدهم روند قطارهای هشتگرد نه تنها 
متوقف نشــود، بلکه در طول روز تعداد سفرها 
افزایش یابد.با توجه به طرح مشــکل طولانی 
شــدن روند ایمنی مترو، فاصله بین قطارها، 
قطع برنامــه حرکت قطــار در بعدازظهرها و 
گلایه شــهروندان، برای بررســی بیشتر این 
موضوع و اینکه قرار است چه برنامه هایی برای 
رفع این مشکل پیاده سازی شود، گفت وگویی 
با مســئولان اســتان از جمله نماینده مردم 
ســاوجبلاغ، نظرآباد، طالقــان و چهارباغ در 

مجلس داشتیم.
در این رابطه علی حــدادی در خصوص روند 
ایمن ســازی مترو و طولانی شــدن عملیات 
اجرای ایمن ســازی مترو شهر جدید هشتگرد 
اظهــار کرد: ایــن موضوع را بایــد از وزیر راه 
پرســید، چراکه ایمن ســازی متــرو یکی از 
مطالبات ما بوده و برای بنده هم جای ســوال 
دارد.وی بیان کرد: متأســفانه قبــل از اینکه 
ایمن سازی و سیستم سیگنالینگ پروژه قطار 
برقی شــهر جدید هشــتگرد به مرحله پایانی 
برسد، افتتاح صورت گرفت و هنوز ایمن سازی 
مترو تکمیل نشده است.عضو کمیسیون امور 
داخلی کشــور و شــوراهای مجلــس تصریح 
کرد: از این رو باید پیگیری های لازم از ســوی 
اســتانداری البرز و فرماندار ساوجبلاغ صورت 
گیرد، زیرا از دســتگاه های اجرایی محســوب 
هیأت  عضو  حاجی زاده  می شــوند.محمدعلی 
مدیره شــرکت عمران شــهر جدید هشتگرد 
در گفت وگو با خبرنگار مهر در پاسخ به سوال 
مطرح شده در مورد روند ایمن سازی مترو شهر 
جدید هشــتگرد اظهار کرد: اجازه بدهید این 
سوال را بدین صورت اصلاح کنم. برای ارتقای 
نظام بهره برداری از مترو شهر جدید هشتگرد 
که شــامل بهبود کیفیت ســفر، کاهش زمان 
سیر، کاهش ســرفاصله اعزام ناوگان و به تبع 
آن افزایش اقبال عمومی در استفاده از سیستم 
حمل و نقل ریلی )مترو( اســت چه اقداماتی 

انجام شده اســت؟ زیرا پروژه ای که مدت دو 
سال از زمان بهره برداری آن بدون کوچک ترین 
حادثه، می گذرد قطعاً ناایمن نیست.وی ادامه 
داد: سیســتم ســیگنالینگ پروژه قطار برقی 
شــهر جدید هشــتگرد که وظیفه هوشمند 
سازی، افزایش کارایی، ســهولت بهره برداری 
و کنترل حرکت قطار بین دو ایســتگاه بدون 
دخالت راننده را به عهده دارد.حاجی زاده بیان 
کرد: عملیات تأمین و حمل و نصب تجهیزات 
سیستم سیگنالینگ با قرادادی بالغ بر ۲ هزار 
میلیارد ریال که تماماً با تلاش شرکت عمران 
شــهر جدید هشــتگرد تأمین اعتبار گردیده 
اســت، با بهره مندی از به روزترین تجهیزات از 
معتبرترین برندهای روز دنیا به پایان رســیده 
است و پس از پشت سر گذاشتن موفقیت آمیز 
تســت گرم در تاریخ ۵ و ۶ بهمن ماه جاری، 
در آســتانه بهره برداری اســت.وی با اشاره به 
اینکه در این راســتا پس از جلسات متعدد و 
هماهنگی های صورت گرفته با مدیران ارشــد 
خط ۵ متروی تهران، مقرر گردید بهره برداری 
آزمایشی این سیستم از اواسط ماه جاری آغاز 
گردیده، تصریح کرد: از این رو پس از پشــت 
ســر گذاشــتن این مرحله، آماده بهره برداری 
نهایی و تحویل به شرکت بهره برداری راه آهن 
شهری تهران و حومه است.عضو هیأت مدیره 
شرکت عمران شهر جدید هشتگرد خاطرنشان 
کرد: افزایش ســرعت حرکت ناوگان و در پی 
آن کاهش زمان ســفر به علاوه کاهش زمان 
ســر فاصله اعزام قطارهای از مبدأ ایســتگاه 
هشتگرد به سمت گلشهر و برعکس و افزایش 
تعداد ســرویس های روزانه، از دست آورده ای 
بهره برداری از سیســتم سیگنالیگ قطار برقی 

شهر جدید هشتگرد است.
وی گفت: عملیات اجرای سیستم سیگنالینگ 
قطار برقی شهر جدید هشــتگرد از سال ۹۸ 
آغاز شــده و بــا توجه به مدت زمــان اجرای 
سیســتم های مشــابه در کشــور که حداقل 
بیــن ۳ تا ۴ ســال زمان می بــرد، از این نظر 
اجرای سیســتم سیگنالینگ مترو شهر جدید 
هشــتگرد یــک رکورد کشــوری محســوب 
می گردد.حاجی زاده اظهار کرد: این سیســتم 
از زیرسیستم های بسیاری تشکیل شده است 
که هر کــدام قابلیت هــای مجزایی در جهت 
هم افزایی سیســتم دارد.وی ادامــه داد: این 
تجهیزات شامل سیستم های کنترل اتوماتیک، 
سیســتم کنتــرل مرکــزی، محورشــمارها، 
تجهیزات مکانیکی، ماشین سوزن، مسیرگیری 
اتومایتک، اینترلاکینگ و تراک، چراغ سیگنال 
و… می شــود که سازگارسازی آن با سیستم 
ســیگنالیگ خط ۵ متروی تهران که در حال 
بهره برداری است کار بســیار پیچیده ای بوده 

است که تماماً توسط کارشناسان متعهد کشور 
عزیزمان صورت گرفته و در آستانه بهره برداری 
اســت و ایــن امــر نشــان دهنده توانمندی 
دانشــمندان کشور اســت.عضو هیأت مدیره 
شرکت عمران شهر جدید هشتگرد اظهار کرد: 
بــا تأکیدات معاون محترم وزیر و سرپرســت 
شرکت مادر تخصصی عمران و استاندار محترم 
البرز در خصوص بهره برداری مترو در چندماهه 
اخیــر به جد این امر پیگیری می شــود.وی با 
بیــان اینکه اعتبار قرارداد ســیگنالینگ قطار 
برقی شــهر جدید هشتگرد، تأمین و پرداخت 
گردیده، ادامه داد: از این بابت مشــکلی وجود 
نداشــته و پرداختی هــای صــورت گرفته به 
پیمانکار بروز اســت.حاجی زاده با بیان اینکه 
قطارها هر ۴۵ دقیقــه یک بار حرکت می کند 
و امید است ســرفاصله اعزام قطارها به کمتر 
از ۱۵ دقیقه برســد، تصریح کــرد: هم اکنون 
ســرعت قطار ۶۰ کیلومتر در ســاعت است و 
امید اســت در آینده با ســرعت بیش از ۱۰۰ 
کیلومتر بر ســاعت شاهد کاهش زمان سیر و 
افزایش کیفیت ســفر باشــیم.وی خاطرنشان 
کرد: با توجه به ظرفیت جمعیت شــهر جدید 
و قدیم هشــتگرد، طالقــان، نظرآباد و منطقه 
ساوجبلاغ شرکت عمران شهر جدید هشتگرد 
۱۳ دســتگاه اتوبوس به منظور خدمات دهی 
شهروندان به ایستگاه مترو در اختیار شهرداری 

شهر جدید هشتگرد قرار داده است.
عضو هیأت مدیره شــرکت عمران شهر جدید 
هشــتگرد گفت: متــرو کرج به هشــتگرد از 
ســاعت ۶ صبح تا ۳ و ۳۰ دقیقــه بعدازظهر 
به مردم خدمات رســانی می کند.وی در پاسخ 
به محدودیت زمانی خدمــات مترو به مردم، 
اظهار کرد: بهره بردار یکسری مقتضیات خاص 
خود را دارد که می تواند زمان ســرویس دهی 
مترو را افزایش یا کاهــش دهد، ضمن اینکه 
ســاعت حرکت قطار و فروش بلیت با شرکت 
عمران نیست و شــرکت بهره برداری راه آهن 
شــهری تهران متولی این امر است.حاجی زاده 
بیــان کرد: یکی از عوامل مؤثر در عدم اقبال و 
استقبال عمومی جهت اصلاح فرهنگ حمل و 
نقل مسافرین و استفاده از مترو، ضعف سیستم 

حمل و نقل عمومی از مبدأ شهرهای هم جوار 
به مقصد ایســتگاه شهر جدید هشتگرد است.
وی تصریح کرد: بر این اســاس طی مکاتبه ای 
کــه بــا فرمانــداری و شــهرداری ها و مراکز 
شهرستان صورت داده ایم اعلام آمادگی کردیم 
که با در نظر گرفتن فضای بســیار مناسب با 
مساحتی بالغ بر ۱۵ هزار مترمربع، پایانه های 
حمل و نقل عمومی در مجاورت ایستگاه قطار 
برقی شهر جدید هشتگرد آماده سرویس دهی 
به سیســتم حمل و نقل عمومی اســت.عضو 
هیــأت مدیره شــرکت عمران شــهر جدید 
هشتگرد در خصوص اجرای سکوی بین راهی 
در محدوده شهرک صنعتی ماموت خاطرنشان 
کرد: جهت سرویس دهی به مراکز مهم جاذب 
سفر نظیر شــهرهای گلسار، کوهسار، کردان، 
قریه های تابعه، کارخانه ها، شــهرک های مهم 
صنعتی منطقه نظیر کارخانه آرد ســتاره، تک 
ماکارون و شهرک صنعتی ماموت و با در نظر 
گرفتن افزایش توجیه و ماندگاری طرح قطار 
برقی شهر جدید هشتگرد که یکی از مهم ترین 
طرح های تملک دارایی های سرمایه ای استان 
البرز و شــهر جدید هشتگرد است، ایستگاهی 
در فاصله ۸ کیلومتری ایســتگاه شــهر جدید 
هشتگرد جانمایی و در دست احداث است که 
تاکنون ۸۵ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته و 
پیش بینی می شود در ســه ماهه نخست سال 
آتی آمــاده خدمت رســانی و مســافر گیری 
شــود.وی در مورد افزایش تعداد ایستگاه های 
بین راهی مســیر متذکر شد: با توجه به اینکه 
مسیر قطار برقی شهر جدید هشتگرد در دست 
بهره بــرداری بوده و اصطلاحاً گرم اســت، اگر 
شهرداری کمالشــهر خواستار احداث ایستگاه 
مترو در این منطقه باشد، باید اقدامات لازم را 
با هماهنگی شرکت بهره برداری راه آهن شهری 
تهران وحومه به عنوان بهره بردار و با محوریت 
استانداری البرز انجام دهد.شهر جدید هشتگرد 
با ۴ هزار و ۵۰۰ هکتار مســاحت، حدود ۱۰۰ 
هزار نفر جمعیت دارد و به گفته کارشناسان با 
تکمیل و واگذاری حدود ۷۱ هزار واحد مسکن 
مهر و طرح اقدام ملــی، جمعیت آن در چند 

سال آتی از ۵۰۰ هزار نفر فراتر می رود.

مدیر مرکز شــتابدهنده تخصصی پسماند در گیلان، از راه اندازی نخستین مرکز 
شــتابدهنده تخصصی حوزه پسماند کشور در گیلان خبر داد و گفت: از فناوری 
پلاسمای اکسیژن برای کاهش مخاطرات انسانی در خط پردازش، تولید انرژی از 
زباله های تر و تبدیل ریجکت به مصنوعات بتونی استفاده می کنیم.عباس رنجی 
در گفت وگو با ایســنا، حوزه پســماند را نیازمند یک مدیریت جامع و یکپارچه 
دانســت و اظهار کرد: طی سال های گذشته محصولات فناورانه زیادی در حوزه 
مدیریت پسماند و زباله ساخته شده، اما دستورالعمل واحدی وجود نداشته است.
وی از راه اندازی نخســتین مرکز شــتابدهنده تخصصی حوزه پسماند کشور در 
گیلان خبر داد و افزود: کاهش مخاطرات زیست محیطی مهمترین هدف مرکز 
تخصصی حوزه پســماند است و خوشبختانه موفق به طراحی الگویی واحد برای 
نظام مدیریت پسماند شــدیم که قابلیت اجرا در تمام نقاط کشور را دارد.مدیر 

مرکز شتابدهنده تخصصی حوزه پسماند در گیلان، با اشاره به استفاده این مرکز 
از فناوری پلاســمای اکســیژن برای کاهش مخاطرات انسانی در خط پردازش، 
تولید انرژی از زباله های تر و تبدیل ریجکت به مصنوعات بتونی قابل استفاده در 
پروژه های عمرانی شــهری و روستایی، تصریح کرد: استفاده از فناوری ماکروویو 
در بی خطرســازی زباله های عفونی و بیمارســتانی نیز از تولیدات این مرکز که 
سال گذشــته مورد بهره برداری قرار گرفته است؛ این محصول سال گذشته به 
کشــورهای اروپایی صادر شده و به روزترین روش در حوزه پسماندهای پزشکی 

و بیمارستانی است.
رنجی زباله ســوز را نوعی ریجکت سوز دانســت و یادآور شد: در حوزه مدیریت 
اصولی و بهداشتی پسماند باید تمرکز بر پردازش درست باشد.وی با بیان اینکه 
یکی از شــرکت های مســتقر در مرکز شــتابدهنده تخصصی حوزه پسماند در 
ســالیان گذشــته موفق به کاهش ریجکت به ۳۰ درصد شده است، گفت: ۲۰ 
هزار مترمربع از دفنگاه زباله چابکســر آزادسازی شد و در اختیار شهرداری قرار 
گرفته است.مدیر مرکز شتابدهنده تخصصی حوزه پسماند در گیلان با اشاره به 
اینکــه حجم بالای زباله را زباله های تر تشــکیل می دهند که عامل اصلی تولید 
شیرابه است، خاطرنشان کرد: در طرحی که نوشته ایم با تحویل لوله های بتونی 
به روســتاییان زباله تر به کود قابل استفاده در کشاورزی تبدیل خواهد شد و در 
صورت عدم استفاده قابلیت خریداری دارد.رنجی با بیان اینکه زباله های خشک 
به دو بخش قابل بازیافت و غیر قابل بازیافت تقســیم می شــوند، گفت: مشتری 
همیشه برای زباله خشک قابل بازیافت وجود دارد، اما زباله های غیر قابل بازیافت 
در چرخه ریجکت قرار می گیرد.مدیر مرکز شــتابدهنده تخصصی حوزه پسماند 
در گیلان، کود آلی و گاز متان را محصول به دســت آمده از زباله های تر عنوان 

و اضافه کرد: با بهره گیری از روش هاضم دایجســتر و ژنراتور، گاز متان حاصله 
به برق تبدیل خواهد شد.وی با اشاره به تولید مصنوعات بتونی قابل استفاده در 
پروژه های عمران شهری، تصریح کرد: شهرداری ها با هزینه کمتر می توانند علاوه 
بر مدیریت پســماند، به عمران و آبادانی شــهر کمک کنند. از این مصنوعات به 
عنوان لوله فاضلاب و نیوجرســی و بلوک های کنار جدول و... استفاده می شود.

رنجی با بیان اینکه ســامانه خرید زباله های بازیافتی توسط یکی از شرکت های 
مســتقر در مرکز شتابدهنده طراحی شده است، خاطرنشان کرد: در این سامانه 
خانوارها میزان تولید زباله های خشــک قابل بازیافت همچون پت و قوطی فلزی 
و... را اعلام می کنند که در نهایت اقدام به خرید این زباله ها می شود.وی با اشاره 
به اینکه سیستم بی خطرسازهای زباله های عفونی و بیمارستانی دارای نواقصی 
بوده اند، عنوان کرد: از طریق روش ماکروویو موفق به تولید دستگاهی شدیم که 
بالای ۹۹ درصد زباله های عفونی و بیمارســتانی را بی خطر می سازد.مدیر مرکز 
شتابدهنده تخصصی حوزه پســماند در گیلان با تاکید بر لزوم  کم خطرسازی 
زباله ها در فرایند پردازش برای جلوگیری از آسیب به نیروی انسانی فعال در خط، 
اضافه کرد: در این راســتا از فناوری پلاسمای اکسیژن این شرکت بهره گرفتیم. 
برای حل معضل زباله در اســتان بایســتی به صورت همزمان در همه شهرها با 
اولویت شهرهای دارای زیرساخت، حجم زباله کاهش یابد و در نهایت به کمترین 
میزان ریجکت برسیم.رنجی متذکر شد: همچنین با استفاده از فناوری پلاسمای 
اکسیژن می توانیم اقدام به تهویه هوای دفنگاه ها و جلوگیری از عدم انتقال بوی 
پسماند کنیم.وی از مسئولان و تصمیم گیران استانی خواست در راستای عمل 
به شعار ســال به نخبگان جوان گیلانی فرصت دهند تا این مشکل و معضل به 

دستان توانمند آنها حل شود.

ایمن سازی مترو هشتگرد در محاق

طراحی الگوی کامل مدیریت پسماند توسط نخبگان گیلانی


